

СОДЕРЖАНИЕ

<i>Тункина И. В.</i> Вторые Миллеровские чтения	17
Приветственное слово Отделения историко-филологических наук РАН	21
Grußwort der Franckeschen Stiftungen (Halle / Saale)	22
Grußwort der Internationalen Georg-Wilhelm-Steller-Gesellschaft (Halle / Saale) ...	23
Salutatory Speech of the History of Ideas Research Centre at the Jagiellonian University in Krakow	25
Приветственное слово Института истории Национальной академии наук Беларуси	26
Приветственное слово Института восточных рукописей РАН	28
Приветственное слово Бурятского государственного университета	29
Приветственное слово Общественного благотворительного фонда «Возрож- дение Тобольска»	30

Г. Ф. МИЛЛЕР И ЕГО НАУЧНОЕ НАСЛЕДИЕ

<i>Жук А. В.</i> Г. Ф. Миллер как археолог	33
<i>Константинова Т. А., Константинов М. В.</i> Архивные документы об археологи- ческих исследованиях Г. Ф. Миллера в Забайкалье	42
<i>Дюльденко А. А.</i> Научное наследие И. Иерига в «Портфелях Г. Ф. Миллера»	49
<i>Лемешев К. Н.</i> Диссертация Г. Ф. Миллера 1749 г.: методы работы с источниками	52
<i>Смирнова А. С.</i> «Происхождение народа и имени Российского» (1749 г.): источ- ники и перевод	61
<i>Власов С. В., Волков С. С., Московкин А. В.</i> «История Академии наук» Г. Ф. Мил- лера как источник данных о начальном этапе русской филологии	69
<i>Küntzel-Witt K.</i> Die Rezeption von Gerhard Friedrich Müllers "Sibirica" in Westeuropa im 18. Jahrhundert	77
<i>Салмин А. К.</i> Вклад академика Г. Ф. Миллера в изучение чувашей	89
<i>Хэрээд Ж. Урангуа.</i> Наследие Г. Ф. Миллера: Сибирь и монголы	96
<i>Дубровский А. М.</i> С. В. Бахрушин и научное наследие Г. Ф. Миллера	105

АРХИВЫ И АРХИВИСТЫ

Академический архив в XX–XXI вв.

<i>Тункина И. В.</i> Архив АН СССР и перевод Академии наук в Москву в 1934 г.	115
<i>Прохоренко Н. С.</i> Ирина Сергеевна Лосева, ученый секретарь Архива АН СССР в предвоенные и военные годы	124

<i>Косырева Е. В.</i> Освещение истории Академии наук СССР/РАН в трудах Б. В. Лёвшина	138
<i>Галушкин А. А., Гонобоблева С. Л., Ткаченко Т. С.</i> Лаборатория консервации и реставрации документов СПбФ АРАН: основные направления деятельности	145

In memoriam

<i>Иодко О. В.</i> Юрий Абрамович Виноградов (1931–2015)	151
<i>Тункина И. В.</i> Нина Яковлевна Московченко (1931–2016)	155
<i>Иодко О. В.</i> Надежда Николаевна Жаркова (1931–2018)	158
<i>Павличенко Н. А.</i> Воспоминания об архивисте: Надежда Николаевна Жаркова (1931–2018)	160

Архивное дело и документальное наследие

<i>Киселев М. Ю.</i> Термины «система научно-справочного аппарата» и «научно-справочный аппарат» в отечественном архивоведении и современность	164
<i>Хрусталева Д. Г.</i> Договор Новгорода с Ганзой 1269 г.: судьба документа	175
<i>Колышницкая Н. В.</i> Подготовка архивной реформы 1870-х гг. и создание Археологического института	193
<i>Bayarkhishig S.</i> How Mongolia Gained Its Independence from Manchu-led Qing Dynasty with the Assistance of the Russian Empire (July — August 1911)	200
<i>Третьяк С. А.</i> Становление национальной концепции истории Беларуси в 1910–1920-е годы	207
<i>Сытько К. В.</i> Роль полевых археографических экспедиций в сохранении документального наследия римско-католической церкви в Беларуси	214
<i>Ву Нг.</i> The Historical Background of Establishing Diplomatic Relations between the Mongolian People's Republic and the People's Republic of China	223

ФОРМИРОВАНИЕ АКАДЕМИЧЕСКОГО ПРОСТРАНСТВА XVIII–XX вв. ПО АРХИВНЫМ ДОКУМЕНТАМ

Институциональная история Академии наук

<i>Крапошина Н. В.</i> Солдатская служба в Академии наук (1719–1803)	235
<i>Готовцева А. Г.</i> Журнал Академии наук «Ежемесячные сочинения, к пользе и увеселению служащие» как интеграционный проект середины XVIII в.	253
<i>Арабас И., Бондарь Л. Д.</i> Источники по изучению Натурального кабинета княгини Анны Яблоновской в фондах Санкт-Петербургского филиала Архива РАН	263
<i>Roussanova E.</i> Die deutsch-russischen Wissenschaftsbeziehungen auf den Gebieten der Chemie und der Pharmazie im Lichte von Quellen aus dem Archiv der Universität Jena	279
<i>Кочнева Е. В.</i> Б. Л. Модзалевский как исследователь портретной галереи Императорской академии наук	288

<i>Басаргина Е.Ю.</i> Из истории пополнения состава Отделения русского языка и словесности Императорской академии наук	296
<i>Колчинский Э.И.</i> Революция и реформы Академии наук: 1917–1918	304
<i>Груздева Е.Н.</i> Из жизни санатория Дома ученых в Детском Селе: «обсанаты» и «сандомученики»	312
<i>Бондарь Л.Д., Груздева Е.Н.</i> О дате создания Байкальской лимнологической станции АН СССР	322
<i>Бондарь Л.Д.</i> Байкальская лимнологическая станция АН СССР в довоенные годы: семейные портреты (по материалам Санкт-Петербургского филиала Архива РАН)	333
<i>Глеб М.В.</i> Становление академической науки Белорусской ССР в конце 1920-х — начале 1930-х гг.	351
Токарев Н.В. Становление сотрудничества между академиями наук Белоруссии и Украины (1928–1941 гг.)	358
<i>Слепкова Н.В., Тихонова Е.П.</i> Зримый образ истории Зоологического музея и института в музейных выставках и Научном архиве ЗИН РАН: проблемы и решения	364

Архивное наследие экспедиций

XVIII — начала XX в.

<i>Нефёдкин А.К.</i> Первые встречи казаков с чукчами (1642 г.)	372
<i>de Graaf T.</i> Historical Data on the Languages in Witsen's "Noord en Oost Tartarye" and the Work of the Foundation for Siberian Cultures	378
<i>Лефельдт В.</i> Тобольский рапорт Д. Г. Мессершмидта как образец программы ученого по исследованию Сибири	387
<i>Манастер Рамер А., Бондарь Л.Д.</i> Об авторстве "Harmonia linguarum", опубликованной Ф. И. Страленбергом	395
<i>Маматов И.Ю., Шедько Ф.С., Штибен В.К., Разумов Н.В.</i> Дороги Великой Северной экспедиции: Урал	428
<i>Охотина-Линд Н.А.</i> Судовой журнал Софрона Хитрово о зимовке 1741–1742 гг. на острове Беринга	434
<i>Соболев В.С.</i> Рапорт Свена Вакселя от 15 ноября 1742 г. в Государственную Адмиралтейств-коллегию как источник по истории Второй Камчатской экспедиции	444
<i>Bondar' L.D., Bischoff U.</i> Der Botanische Garten in Solikamsk — eine Obdach für die sibirische botanische Sammlung Georg Wilhelm Stellers: gestern und heute ...	450
<i>Захарова И.М.</i> Исследование Сибири учеными — участниками посольства Ю.А. Головкина в Китай	457
<i>Павличенко Н.А.</i> Коллекция эстампажей греческих надписей в фонде Русского археологического института в Константинополе	465
<i>Шабалина О.В.</i> Экспедиционный дневник как источник по истории организации и проведения российских высокоширотных экспедиций первой четверти XX в.: по материалам ЦГП КНЦ РАН и СПбФ АРАН	474

Академия наук и просвещение в России XVIII — начала XX в.

<i>Костина Т.В.</i> База данных «Гимназисты и студенты учебных заведений Академии наук 1725–1805 гг.» как инструмент исследования межпоколенной социальной мобильности	484
<i>Жуковская Т.Н.</i> Научно-учебные, административно-хозяйственные и социальные связи С.-Петербургского университета и Академии наук в первой трети XIX в.	494
<i>Ильина К.А.</i> О праве на экспертную оценку диссертаций: Министерство народного просвещения, университеты и Академия наук в первой половине XIX в.	503
<i>Ростовцев Е.А.</i> Академия наук и Санкт-Петербургский университет на рубеже XIX–XX вв.: проблемы корпоративных взаимоотношений	511
<i>Аосима Й.</i> Реформа имперского общества: перемены в языковой политике в школах западных окраин Российской империи в 1904–1905 гг.	520

Персоналии ученых в истории науки XVIII–XX вв.

<i>Волков С.С., Карева Н.В.</i> «Материалы к Российской грамматике» М.В. Ломоносова как источник сведений для истории русского языка XVIII в.	531
<i>Иодко О.В.</i> Письма Хачатура Абовяна к академику Х. Д. Френу в Санкт-Петербургском филиале Архива РАН	540
<i>Шишкина К.Г.</i> Почетный член Императорской академии наук Г.А. Струве: минералог, коллекционер и дипломат	550
<i>Иоаннесян Ю.А.</i> Материалы по бабизму и религии бахаи из архива барона В.Р. Розена в Санкт-Петербургском филиале Архива РАН	555
<i>Черказьянова И.В.</i> Личный фонд профессора Г.Г. Писаревского в Отделе рукописей Российской государственной библиотеки	562
<i>Михальченко С.И.</i> Письма Ф.В. Тарановского в Санкт-Петербургском филиале Архива РАН	570
<i>Кирикова О.А.</i> 1917 год в переписке ученых: письмо профессора П.А. Лаврова академику А.А. Шахматову	575
<i>Унучек А.В.</i> К вопросу издания первого тома «Белорусов»: проблемы изучения белорусского языка и этногенеза в эпистолярном наследии академика Е.Ф. Карского	585
<i>Шишкина К.Г.</i> Московские корреспонденты академика Е.Ф. Карского	593
<i>Карский А.А.</i> Из переписки профессора Р.Ф. Брандта с учителем словесности и церковнославянского языка Е.Ф. Карским	601
<i>Бондарь Л.Д.</i> Письма из Саксонии 1913–1916: Ян Отрембский — Евфимию Федоровичу Карскому	608
<i>Поникаровская М.В.</i> Архивные открытия: корреспондент академика Е.Ф. Карского «А. V...»	622
<i>Мандрик М.В.</i> Лингвист Д.В. Бубрих: материалы к биографии и обзор фонда (№ 1112), хранящегося в Санкт-Петербургском филиале Архива РАН	628

<i>Стеценко Ю. В.</i> Историк Е. П. Подъяпольская и ее опыт изучения краеведения в 1920-е гг.	644
<i>Осипова Н. М.</i> Документы почетного члена Академии наук СССР Владимира Григорьевича Шухова в Архиве Российской академии наук (к 165-летию со дня рождения)	650
<i>Анненкова Е. А.</i> Андрей Петрович Семёнов-Тян-Шанский — поэт	658
<i>Чубур А. А.</i> Архив К. М. Поликарповича: из научной и деловой переписки археолога	672
<i>Литвина Н. В.</i> «Он будет бежать за Солнцем»: дневники и заметки астронома Алексея Павловича Ганского	679
<i>Онощенко В. В.</i> Наследие химика-органика Ю. С. Залькинда в Санкт-Петербургском филиале Архива РАН	685
<i>Онощенко В. В.</i> Документы химика, академика А. А. Гринберга в Санкт-Петербургском филиале Архива РАН	691

ПРОБЛЕМЫ КОНСЕРВАЦИИ И РЕСТАВРАЦИИ АРХИВНЫХ И БИБЛИОТЕЧНЫХ ФОНДОВ

<i>Чернова Н. В., Срединская Н. Б., Бахвалова Е. В.</i> Проблемы реставрации и исследование испанского диплома на пергамене с вислой печатью 1414 года ...	703
<i>Екабсонс М.</i> Сохранение и реставрация лаковых печатей, тисненых на поверхность документа	711
<i>Дмитриева М. Б.</i> Элиминация микроорганизмов в процессе реставрации бумажных документов	714
<i>Олейник Л. Г., Швиль Л. М.</i> Методы реставрации бумажных калек, проверенные временем, в ЛКРД Санкт-Петербургского филиала Архива РАН	720
<i>Малиновская Г. К., Литвинова Л. В., Добрусина С. А., Подгорная Н. И.</i> Новый метод восполнения утраченных частей документов — возможности и перспективы	724
<i>Шепилова Е. М., Баскакова Ю. П., Панькевич Д. И.</i> База данных по современным видам целлюлозных материалов для реставрации и консервации фотодокументов	730
<i>Добрусина С. А., Подгорная Н. И., Волгушкина Н. С., Цитович В. М.</i> Оценка состояния коллекции западноевропейских гравированных атласов XVI–XVIII вв. Электронный паспорт состояния «Атлас»	734
<i>Чернова Н. В., Бахвалова Е. В.</i> Исследование фотодокументов XIX — начала XX в. с помощью рентгенофлуоресцентного микроскопа-микрозонда РАМ-30μ ...	743
<i>Трепова Е. С., Попихина Е. А.</i> Условия хранения и состояние новых поступлений старопечатных книг в Российской национальной библиотеке	747
<i>Галушкин А. А., Гнобоблева С. Л., Доведова Н. М., Маршенникова Н. И., Ткаченко Т. С., Швиль Л. М., Щедрова И. М.</i> Обследование физического состояния документов — необходимое условие их хранения	755

<i>Великова Т.Д., Мамаева Н.Ю., Хосид Е.Г.</i> Превентивные методы консервации в Российской национальной библиотеке	760
<i>Дмитриева М.Б., Калашникова К.А., Ефимова Э.Б.</i> Исследование действия низкого давления и замораживания на выживаемость насекомых — вредителей архивных и библиотечных фондов	771
<i>Хазова С.С., Трепова Е.С.</i> Новые биоциды в перспективе их использования в консервационной практике	779
<i>Дмитриева М.Б., Калашникова К.А., Ефимова Э.Б., Титова Н.А.</i> Исследования применения эфирных масел для снижения метаболической активности микроорганизмов на архивных документах и в воздухе архивохранилищ	789
<i>Власов А.Д., Сазанова К.В., Хосид Е.Г., Зеленская М.С.</i> Исследование образцов бумаги, зараженных микромицетами, методом сканирующей электронной микроскопии	799
<i>Сазанова К.В., Власов А.Д., Хосид Е.Г.</i> Физиолого-биохимическое исследование процессов разрушения бумаги под действием микроорганизмов	802
<i>Поволоцкая А.В., Панькин Д.В., Курочкин А.В., Курганов Н.С., Галушкин А.А., Ткаченко Т.С., Сазанова К.В., Гнобоблева С.Л.</i> Применение методов оптической спектроскопии в исследовании клеев, связующих и основы исторических документов	807
<i>Чернова Н.В., Павличенко Н.А., Бахвалова Е.В., Войнаровский А.Е.</i> Исследование и реставрации эстампажа греческой надписи из иорданского города Джараш (античная Гераса)	815
Список аббревиатур и сокращений	823

CONTENTS

<i>Tunkina I. V.</i> The Second Müller's Conference	17
Salutatory Speech of the Division of Historical and Philological Studies of the RAS	21
Grußwort der Franckeschen Stiftungen (Halle / Saale)	22
Grußwort der Internationalen Georg-Wilhelm-Steller-Gesellschaft (Halle / Saale) ..	23
Salutatory Speech of the History of Ideas Research Centre at the Jagiellonian University in Krakow	25
Salutatory Speech of the Institute of History of the National Academy of Sciences of Belarus	26
Salutatory Speech of the Institute of Oriental Manuscripts of the RAS	28
Salutatory Speech of the Buryat State University	29
Salutatory Speech of the Public Charity Foundation "The Revival of Tobolsk"	30

G. F. MÜLLER AND HIS SCIENTIFIC HERITAGE

<i>Zhuk A. V.</i> G. F. Müller as Archaeologist	33
<i>Konstantinova T. A., Konstantinov M. V.</i> G. F. Müller's Archival Documents on Archaeological Research in Transbaikalia	42
<i>Dyul'denko A. A.</i> Johann Jährgig's Scientific Legacy in the "Portfolios of G. F. Müller"	49
<i>Lemeshev K. N.</i> Müller's Dissertation "On the Origin of the Russian Nation and Its Name" (1749): Reinterpreting the Sources	52
<i>Smirnova A. S.</i> "The Origin of the People and the Name of Russia" (1749): Sources and Translation	61
<i>Vlasov S. V., Volkov S. S., Moskovkin L. V.</i> G. F. Müller's "History of the Academy of Sciences" as a Source of Data about the Initial Stage of the Russian Philology ...	69
<i>Küntzel-Witt K.</i> The Reception of Gerhard Friedrich Müller's "Sibirica" in Western Europe in the 18 th Century	77
<i>Salmin A. K.</i> Contribution of Academician G. F. Müller into Research of the Chuvash	89
<i>Hareed Jamsran Urengoi.</i> The Legacy of G. F. Müller: Siberia and Mongols	96
<i>Dubrovskiy A. M. S. V. Bakhrushin</i> and the Scientific Heritage of G. F. Müller	105

ARCHIVES AND ARCHIVISTS

Academic Archive in the 20th — 21st Centuries

<i>Tunkina I. V.</i> The Archive of the USSR Academy of Sciences and Relocation of the Academy of Sciences to Moscow in 1934	115
---	-----

<i>Prokhorenko N.S.</i> Irina Sergeevna Loseva, Scholarly Secretary of the Archive of the Academy of Sciences of the USSR in the Prewar and War Years	124
<i>Kosyreva E.V.</i> Coverage of the History of the USSR Academy of Sciences / the Russian Academy of Sciences in the Works of B.V. Levshin	138
<i>Galushkin A.A., Gonobobleva S.L., Tkachenko T.S.</i> Laboratory for Conservation and Restoration of Documents of SPbB ARAS: the Main Lines of Activities	145

In memoriam

<i>Iodko O.V.</i> Yuriy Abramovich Vinogradov (1931–2015)	151
<i>Tunkina I.V.</i> Nina Yakovlevna Moskovchenko (1931–2016)	155
<i>Iodko O.V.</i> Nadezhda Nikolayevna Zharkova (1931–2018)	158
<i>Pavlichenko N.A.</i> The Memories of the Archivist: Nadezhda Nikolayevna Zharkova (1931–2018)	160

Archival Work and Documentary Heritage

<i>Kiselev M.Yu.</i> The Terms “Scientific Reference System” and “Scientific Reference Device” in Domestic Archival Science and Modernity	164
<i>Khrustalev D.G.</i> Hansa-Novgorod Treaty of 1269: the Fate of the Document	175
<i>Kolyshnitsyna N.V.</i> Production of the Archival Reform in the 1870s and Establishment of the Archaeological Institute	193
<i>Bayarkhishig S.</i> How Mongolia Gained Its Independence from Manchu-led Qing Dynasty with the Assistance of the Russian Empire (July — August 1911)	200
<i>Tret'yak S.A.</i> The Formation of the National Concept of the History of Belarus in the 1910s — 1920s	207
<i>Syt'ko K.V.</i> Role of Field Archeographic Expeditions in Preserving the Documentary Heritage of the Roman Catholic Church in Belarus	214
<i>Bu He.</i> The Historical Background of Establishing Diplomatic Relations between the Mongolian People's Republic and the People's Republic of China	223

FORMATION OF THE ACADEMIC AREA OF THE 18TH — 20TH CENTURIES. ACCORDING TO ARCHIVAL DOCUMENTS

Institutional History of the Academy of Sciences

<i>Kraposhina N.V.</i> Military Service at the Academy of Sciences (1719–1803)	235
<i>Gotovtseva A.G.</i> Journal of the Academy of Sciences “Monthly Essays for the Benefit and Entertainment” as an Integration Project of the Mid-18 th Century ...	253
<i>Arabas I., Bondar' L.</i> Sources for the Study of the Natural Science Cabinet of Princess Anna Jabłonowska in the Documents of the St. Petersburg Branch of the Archive of the RAS	263
<i>Roussanova E.</i> The German-Russian Scientific Relations in the Fields of Chemistry and Pharmacy in the Light of Sources from the Archives of the University of Jena	279
<i>Kochneva E. V. B.L.</i> Modzalevskiy as a Researcher of the Russian Imperial Academy of Sciences Portrait Gallery	288

<i>Basargina E. Yu.</i> From the History of Recruiting the Department of the Russian Language and Literature of the Imperial Academy of Sciences	296
<i>Kolchinskiy E. I.</i> Revolutions and Reforms of the Russian Academy of Sciences: 1917–1918	304
<i>Gruzdeva E. N.</i> From the Life of the House of Scientists' Sanatorium in Detskoye Selo	312
<i>Bondar' L. D., Gruzdeva E. N.</i> About the Date of Establishment of the Baikal Limnological Station of the Academy of Sciences of the USSR	322
<i>Bondar' L. D.</i> The Baikal Limnological Station of the USSR Academy of Sciences in the Pre-War Years: Family Portraits (on the materials of the St. Petersburg Branch of the Archive of the RAS)	333
<i>Gleb M. V.</i> Development of the Academic Science of the Byelorussian SSR in the late 1920s — early 1930s	351
Tokarev N. V. Establishment of Cooperation Between the Academies of Sciences of Byelorussia and Ukraine (1928–1941)	358
<i>Slepkova N. V., Tikhonova E. P.</i> Visible Image of the History of the Zoological Museum and Institute in the Museum Exhibitions and in the Scientific Archive of ZIN RAS: Problems and Solutions	364

Archival Heritage of the Expeditions of the 18th — early 20th Centuries

<i>Nefedkin A. K.</i> First Engagements Between the Cossaks and Chukchi in 1642	372
<i>de Graaf T.</i> Historical Data on the Languages in Witsen's "Noord en Oost Tartarye" and the Work of the Foundation for Siberian Cultures	378
<i>Lehfelddt W.</i> Tobolsk Report of D. G. Messerschmidt as a Scholar Program Model for the Study of Siberia	387
<i>Manaster Ramer A., Bondar' L. D.</i> About the Authorship of "Harmonia linguarum" published by Ph. J. Strahlenberg	395
<i>Mamatov I. Yu., Shed'ko F. S., Shtiben V. K., Razumov N. V.</i> The Routs of the Great Northern Expedition: Ural	428
<i>Okhotina-Lind N. A.</i> Logbook by Sofron Khitrovo about the Wintering on Bering Island in 1741–1742	434
<i>Sobolev V. S.</i> Sven Waxell's Report Under Date of November 15, 1742 to State Admiralty Board as a Source for the History of the Second Kamchatka Expedition	444
<i>Bondar' L. D., Bischoff U.</i> The Botanical Garden in Solikamsk: A Refuge of the Siberian Botanical Collection of G. W. Steller — Yesterday and Today	450
<i>Zakharova I. M.</i> Exploration of Siberia by Scientists — Participants of the Embassy of Yu. A. Golovkin to China	457
<i>Pavlichenko N. A.</i> The Squeezes of Greek Inscriptions in the Fond of the Russian Archaeological Institute in Constantinople	465
<i>Shabalina O. V.</i> The Expeditionary Diary as a Source on the History of the Organization and Conduct of Russian High-latitude Expeditions in the First Quarter of the 20 th Century: Based on the Materials of the Centre for Humanitarian Problems of KSC RAS and SPbB ARAS	474

**The Academy of Sciences and Education in Russia
of the 18th – early 20th Century**

<i>Kostina T. V.</i> Exploring Intergenerational Social Mobility in Russia: the Perspectives of a Database “Pupils and Students of Educational Institutions of the Academy of Sciences (1725–1805)”	484
<i>Zhukovskaya T. N.</i> Scientific, Educational, Administrative, Economic and Social Relations of St. Petersburg University and the Academy of Sciences in the First Third of the 19 th Century	494
<i>Il’ina K. A.</i> On the Right to an Expert Evaluation of Dissertations: the Ministry of Education, Universities and the Academy of Sciences in the First Half of the 19 th Century	503
<i>Rostovtsev E. A.</i> Academy of Sciences and St. Petersburg University at the Turn of the 19 th – 20 th Centuries: the Problems of Corporate Relations	511
<i>Aosima Y.</i> Reform of the Imperial Society: Changes in Language Policy in Schools on the Western Borderlands of the Russian Empire in 1904–1905	520

**SCIENTISTS’ PERSONALIA IN THE HISTORY OF SCIENCE
OF THE 18TH – 20TH CENTURIES**

<i>Volkov S. S., Kareva N. V.</i> “Materials for the Russian Grammar” by M. V. Lomonosov as a Data Source for the Russian Language History of the 18 th Century	531
<i>Iodko O. V.</i> Khachatur Abovian’s Letters to Academician Ch. D. Frähn in the St. Petersburg Branch of the RAS Archive	540
<i>Shishkina K. G.</i> Honorary Member of the Imperial Academy of Sciences G. A. Struve: Mineralogist, Collector and Diplomat	550
<i>Ioannesyan Yu. A.</i> Materials on the Babi and Baha’i Faiths from Baron Rosen’s Archive in the St. Petersburg Branch of the Archive of the Russian Academy of Sciences	555
<i>Cherkaz’yanova I. V.</i> Personal Fond of G. G. Pisarevskiy in the Department of Manuscripts of the Russian State Library	562
<i>Mikhal’chenko S. I.</i> Letters of F. V. Taranovskiy in the St. Petersburg Branch of the RAS Archive	570
<i>Kirikova O. A.</i> 1917 in the Correspondence of Scholars: Letter from Professor P. A. Lavrov to Academician A. A. Shakhmatov	575
<i>Unuchek A. V.</i> On the Issue of Publishing the First Volume of “Belarusians”: Problems of Studying the Belarusian Language and Ethnogenesis in the Epistolary Heritage of Academician E. F. Karskiy	585
<i>Shishkina K. G.</i> Moscow Correspondents of Academician E. F. Karskiy	593
<i>Karskiy A. A.</i> From the Correspondence of Professor R. F. Brandt with a Teacher of Literature and Church Slavonic Language E. F. Karskiy	601
<i>Bondar’ L. D.</i> Letters from Saxony of 1913–1916: Jan Otrębski to Evfimiy F. Karskiy	608

<i>Ponikarovskaya M. V.</i> Archival Detections: Academician E. F. Karskiy's Correspondent «A. V...»	622
<i>Mandrik M. V.</i> Linguist D. V. Bubrikh: Materials for the Biography and Review of the Fond (No. 1112) Kept in the St. Petersburg Branch of the Archive of the Russian Academy of Sciences	628
<i>Stetsenko Yu. V.</i> Historian E. P. Pod'yapol'skaya and Her Experience of Studying Local History in the 1920s	644
<i>Osipova N. M.</i> Documents of the Honorary Member of the USSR Academy of Sciences Vladimir Grigor'yevich Shukhov in the Archive of the Russian Academy of Sciences (on the 165 th Anniversary of His Birth)	650
<i>Annenkova E. A.</i> Andrey P. Semenov-Tyan-Shanskiy — Poet	658
<i>Chubur A. A.</i> The Archive of K. M. Polikarpovich: from the Scientific and Business Correspondence of the Archaeologist	672
<i>Litvina N. V.</i> "He Will Run After the Sun": Diaries and Notes of Astronomer Aleksey Pavlovich Ganskiy	679
<i>Onoshchenko V. V.</i> The Heritage of Organic Chemist Yu. S. Zal'kind in the St. Petersburg Branch of the Archive of the Russian Academy of Sciences	685
<i>Onoshchenko V. V.</i> The Papers of Chemist, Academician A. A. Grinberg Stored in the St. Petersburg Branch of the Archive of the Russian Academy of Sciences	691

CONSERVATION AND RESTORATION PROBLEMS OF ARCHIVES' AND LIBRARIES' COLLECTION

<i>Chernova N. V., Sredinskaya N. B., Bakhvalova E. V.</i> Problems of Restoration and Study of the Spanish Diploma on Parchment with a Print of the Seal of 1414	703
<i>Jekabsons M.</i> Conservation of the Resin Seals Impressed Directly on a Document ..	711
<i>Dmitriyeva M. B.</i> Elimination of Microorganisms in the Process of Paper Documents Restoration	714
<i>Oleynik L. G., Shvil' L. M.</i> Time-Tested Methods of Paper Cripples Restoration in the Laboratory for Conservation and Restoration of Documents of the St. Petersburg Branch of the Archive of the RAS	720
<i>Malinovskaya G. K., Litvinova L. V., Dobrusina S. A., Podgornaya N. I.</i> A New Method of Filling in Lost Parts of Documents — Opportunities and Prospects ...	724
<i>Shepilova E. M., Baskakova Yu. P., Pan'kevich D. I.</i> Database of Modern Types of Cellulose Materials for Restoration and Conservation of Photo Documents	730
<i>Dobrusina S. A., Podgornaya N. I., Volgushkina N. S., Tsitovich V. M.</i> Preservation Evaluation of the Collection of Western European Engraved Atlases of the 16 th —18 th Centuries. The Electronic Condition Passport "Atlas"	734
<i>Chernova N. V., Bakhvalova E. V.</i> The Study of Photo Documents of the 19 th — early 20 th Centuries with the Help of μ XRF Spectrometer RAM-30 μ	743
<i>Trepova E. S., Popikhina E. A.</i> Conditions of Storage of the Newly Acquired Old Printed Books in the Russian National Library	747

<i>Galushkin A.A., Gonobobleva S.L., Dovedova N.M., Marshennikova N.I., Tkachenko T.S., Shvil' L.M., Shchedrova I.M.</i> Examination of the Physical Condition of Documents — an Essential Condition for Their Storage	755
<i>Velikova T.D., Mamaeva N.Yu., Hosid E.G.</i> Preventive Methods of Document Preservation in the Russian National Library	760
<i>Dmitriyeva M.B., Kalashnikova K.A., Efimova E.B.</i> Studies of the Low Pressure and Freezing Effects on the Survival of Insect Pests in Archives' and Libraries' Collections	771
<i>Khazova S.S., Trepova E.S.</i> Prospects for New Biocides in Conservation Practice ..	779
<i>Dmitriyeva M.B., Kalashnikova K.A., Efimova E.B., Titova N.A.</i> Usage of the Essential Oils to Reduce the Metabolic Activity of the Microorganisms on Archival Documents and Indoor Air of the Repositories	789
<i>Vlasov A.D., Sazanova K.V., Hosid E.G., Zelenskaya M.S.</i> Study of the Paper Samples Infected with Micromycetes by the Method of Scanning Electron Microscopy	799
<i>Sazanova K.V., Vlasov A.D., Hosid E.G.</i> Physiological and Biochemical Study of the Processes of Paper Destruction Under the Action of Microorganisms	802
<i>Povolotskaya A.V., Pan'kin D.V., Kurochkin A.V., Kurganov N.S., Galushkin A.A., Tkachenko T.S., Sazanova K.V., Gonobobleva S.L.</i> Application of Optical Spectroscopy Methods in the Study of Adhesives, Binders and Bases of Historical Documents	807
<i>Chernova N.V., Pavlichenko N.A., Bakhvalova E.V., Voinarovskiy A.E.</i> Research and Restoration of the Squeeze of a Greek Inscription from the Jordan City of Jerash (Ancient Gerasa)	815
List of Abbreviations	823